# March 13, 1976

### Committee for State Security Report, 'On the Results of Search for Authors of Anti-Soviet Anonymous Documents in 1975'

## **Citation:**

"Committee for State Security Report, 'On the Results of Search for Authors of Anti-Soviet Anonymous Documents in 1975'", March 13, 1976, Wilson Center Digital Archive, Library of Congress, Manuscript Division, Dmitriĭ Antonovich Volkogonov papers, 1887-1995, mm97083838, Reel 18, Container 28. Translated by Brian Bachor and Svetlana Savranskaya for the National Security Archives. https://wilson-center-digital-archive.dvincitest.com/document/121195

## Summary:

The Committee for State Security reported on results in exposing authors and distributors of anti-Soviet propaganda during 1975. In comparison with results from 1974, the number of authors writing, distributing, and preparing these anti-Soviet documents was overall reduced, but due to copying technology, the volume of documents has grown.

# **Original Language:**

Russian

### **Contents:**

Original Scan Translation - English

**Original Scan** 

03-JAN-2000 COPY FROM MANUSCRIFT DIV. LIBRARY OF CONGRESS D3 Совершенно секретн особлят KOMHTET ОСУДАРСТВЕННОЙ БЕЗОПАСНОСТИ: при СОВЕТЕ МИНИСТРОВ СССР Об итогах работы за 1975 год по розы ску. авторов антисоветских анонимных документов. ор. Москв Комитетом госбезопасности, при Совете Министр в СССР и его органами на местах в 1975 году проделана определенная работа по установлению и разоблачению авторов и распространителей антисоветоких анонимных документов, по предупреждению и пресечению их пеступной и антиобщественной деятельности. 4 В Нечение года на территории страны 1629\* авторами ини и клеветских, идеологически вредных и клеветнических анонимных и клеветнических анонимных и клеветнических анонимных и клеветнических анонимных и инекумендов (<u>6476</u> По сравнению с 1974 годом число проявивших себя авторов . сократилось на 24 %, а также несколько уменьшилось количество распространенных ими анонимных документов. Наиболее заметное сокращение анонимных проявлений отмечалось на Украине, в Белоруссии, Грузии, Литве, Эстонии, Узбекистане, Казахстане, Башкирской, Чечено-Ингушской, Чувашской АССР, в Ставропольском и Приморском краях, Волгоградской, Пермской, Ростовской, Саратов-Си уской, Воронежской, Ивановской и других областях. Почти вдвое по сравнению с 1974 годом сократилось (на 41,4%) число лиц, распространивших антисоветские анонимные документы, содержащие террористические угрозы и намерения в отношении руководителей КПСС и Советского правительстве (48 случаев в 1975 году против 82 в 1974 году). В, отчетном году заметно уменьшилось количество фактов изготовления и распространения, анонимных документов-в частях и подразделениях Советской Армии и ВМФ, а также лицами, отбываю 5 04/3

**Original Scan** 

03-JAN-2000 COPY FROM MANUSCRIPT DIV. LIBRARY OF CONGRESS D3

щими наказание в исправительно-трудовых учреждениях.

Вместе с тем отмечено некоторое увеличение количества писем, в которых содержатся угрозы физической расправы в отношении местного партийно-советского актива и должностных лиц. Особенно много таких проявлений в Молдавии (48% от всех распрострененных по республике енонимных документов), а также на Украине.

Как и в прошлые годы, в 1975 году в общей мас в анонимных документов продолжает расти количество антисоветск х листовок, изготовленных с помощью множительной техники (типо рафским шрифтом, фотоспособом, клише и т.п.). Такие случаи имелись в Москве, Ленинграде, Риге, Свердловске и некоторых других крупных промышленных и едминистративных цен<u>трах.</u>

В листовках и других анонимных документах, направлявшихся в инстанции, в местные партийные и государственные органы, общественные организации, редакции газет и журналов, клеветнические и антисоветские измышления увязывались в ряде случаев с негативными процессами, происходящими в нашей стране и за рубежом. В некоторых анонимных документах содержались требования о снижении цен на продовольственные и промышленные товары, о повышении заработной платы, размера пенсий и т.п.

Стремясь придать своей враждебной деятельности организованный характер и создать видимость "массовости", ряд преступников, как и прежде, в листовках и письмах прикрывались именем якобы нелегально существующих "партий," комитетов," союзов," групп" и т.д. ("Партия справедливости советского народа", "Российская национал-демократическая партия", "Демократическая народная партия", "Подпольный комитет рабочих и крестьян", "Союз свободной молодежи", "Организация военных", "Группа молодых членов КПСС" и т.п.).

Принятыми органами госоезопасности мерами в 1975 году установлено и разоблачено <u>1277</u> авторов, распространивших <u>6602</u> антисоветских, политически вредных и клеветнических документа: <u>3210</u> листовок, <u>3045</u> писем, <u>347</u> над

**Original Scan** 

03-JAN-2000 COPY FROM MANUSCRIPT DIV. LIBRARY OF CONGRESS D3

писей. В числе разысканных 37 авторов, изготоривших враждебные документы с террористическими намерениями в отношении руководителей КПСС и Советского правительства, и <u>126</u> – допустивших угрозы физической расправы в адрес представителей местного партийно-советского актива и должностных лиц.

В процессе осуществления оперативно-розыскных мероприятий в 1975 году вскрыта и пресечена преступная деятельность <u>53</u> враждебных националистических и антиобщественных групп, в которые входило <u>182</u> участника. (в 1974 году было установлено <u>74</u> группы с <u>222</u> участниками), главным образом из числа молодежи в возрасте до 30 лет. Наибольшее количество групп ныявлено на Украине (<u>18</u> с <u>51</u> участником).

По социальному положению установленные авторы и распространители анонимных документов характеризуются следующим обравом: рабочих, в основном неквалифицированных, <u>336</u> (26,3%), служащих, в том числе ИТР, <u>244</u> (19,1%), колхозников <u>34</u> (2,6%), студентов <u>63</u> (4,9%), учашихся школ, техникумов и ПТУ <u>219</u> (17,1%), военнослужащих <u>20</u> (1,5%), пенсионеров <u>197</u> (15,4%), лиц без определенных занятий и заключенных в ИТК и ИТУ <u>164</u> (128%).

Из общего количества разоблаченных авторов <u>143</u> человека (II,I%) в прошлом были судимы за особо опасные государственные и иные уголовные преступления.

Разысканные анонимы имеют образование: <u>534</u> низшее, <u>531</u> среднее и <u>212</u> высшее.

В числе установленных <u>119</u> членов и кандидатов в члены. НПСС и <u>168</u> комсомольцев.

Так, например, среди разоблаченных авторов анонимных документов установлен БРЕДЕ В.В., 1919 года рождения, русский, член КПСС, с высшим образованием, капитан I ранга, старший преподаватель Военно-политической академии им.В.И.Ленина, доцент, кандидат военно-исторических наук. В 1974-75 гг. он отправил из Москвы по почте в ЦК КПСС, Президиум Верховного Совета СССР и редакцию журнала "Коммунист Вооруженных Сил СССР"

#### Original Scan

03-JAN-2000 COFY FROM MANUSCRIFT DIV. LIBRARY OF CONGRESS D3

три анонимных письма. В которых от имени рабоних возведил клевату на советскую действительность, требовал раздать офинерам Советской Армии оружие, высказывал при этом оскоролёния и террористические угрозы в отношении руководителей КПСС и Советского правительства.

По указанию начальника Главного политического управления Советской Армии и Военно-Морского Флота политорганы академии сделали соответствующие выводы из разбирательства материалов на БРЕДЕ. За антипартийные действия он был исключен и членов КПСС и уволен из рядов Советской Армии.

Анализ причин и мотивов изготовления и распростринения антисоветских анонимных документов свидетельствует о том, что <u>332</u> человека, или 25,9%, встали на преступный путь в билу своей политической неврелости и заблуждений, <u>164</u> (12,8%) – из-закорыстных и иных низменных целей, <u>112</u> (8,7%) из хулиганских и других аморальных побуждений, <u>36</u> (2,8%) в силу материальных и других затруднений, <u>109</u> (8,5%) под влиянием антисоветских передач зарубежных радиостанций и других форм идеологической диверсии и <u>162</u> в связи с психическим заболеванием (12,6%).

Вместе с тем выявлено, что <u>59</u> человек, или 4,6%, встали на путь изготовления антисоветских анонимных документов в силу своих враждебных убеждений и <u>33</u> (2,5%) на почве националистических настроений.

После выяснения целей и мотивов. допущенных анонимами враждебных проявлений, а-также с учетом степени их общественной опасности и личности <u>715</u> человек профилактированы, <u>135</u> взяти в оперативную проверку или разработку, а <u>76</u> (в 1974 году <u>95</u>) привлечены к уголовной ответственности.

Органы Комитета госбезопасности наряду с активизацией розыска анонимов изучали причины и условия, в силу которых отдельные лица изготовляют и распространяют антисоветские документы, систематически информировали об этом партийные органы, принимали необходимые меры к осуществлению общепрофилактических мероприятий с использованием средств массовой информации (печать, радио,

**Original Scan** 

#### 03-JAN-2000 COPY FROM MANUSCRIFT DIV. LIBRARY OF CONGRESS D3

кино, телевидение и т.п.) в целях разоблачения преступных замыслов анонимов и создания вокруг них обстановки нетерпимости и общественного осуждения.

В настоящее время органами КГЕ-УКГЕ разыскиваются авторы, распространившие в крупных, городах страны около <u>10.000</u> листовок, главным образом содержащих клевету на КПСС, государственный и общественный строй СССР, национальную поличику партии, провокационные призывы расправы над коммунистами а также направленных против партийности в руководстве стратой и призывающих к организации забастовок, беспорядков и других антиобщественных действий.

Всего на I января 1976 года в органах госберопасности имеется <u>964</u> дела розыска на авторов, распространивших в 1975 г. и ранее спыше <u>14.000</u> антисоветских анонимных документов.

Комитетом госбезопасности и подчиненными ему органами на местах приняты меры по дальнейшему повышению в 1976 году результативности розыска и разоблачения авторов антисоветских анонимных документов.

ПРЕДСЕДАТЕЛЯ КОМИТЕТА СОСЕЕЗОПАСНОСТИ

АНДРОПОВ .

TOP SECRET Special Folder

Committee for State Security (KGB) Of the Council of Ministers of the USSR March 13, 1976 No 545

Central Committee of the Communist Party of the Soviet Union

On the Results of Search for Authors of Anti-Soviet Anonymous Documents in 1975

In the year 1975, the Committee for State Security (KGB) of the Council of Ministers of the USSR and its organs have worked on the establishment and exposure of the identities of authors and distributors of anonymous anti-Soviet documents and prevention and putting an end to their criminal and anti-social activity.

Over the course of the year on the territory of the country 10,206 anti-Soviet, ideologically harmful and slanderous anonymous documents were prepared and distributed by 1,629 authors (6,476 pamphlets, 3,255 letters and 475 petitions).

In comparison with the year 1974, the number of authors engaging in such activity was reduced by 24%. The quantity of anonymous documents distributed by them also decreased somewhat. The most noticeable reduction was observed in Ukraine, Belarus, Georgia, Latvia, Estonia, Uzbekistan, Kazakhstan, Bashkir oblast, ChechenIngush oblast, Chuvash Autonomous Soviet Socialist Republic, Stavropol and Primorie regions, and Volgograd, Perm, Rostov, Saratov, Voronezh, Ivanov and other oblasts.

In comparison with the year 1974, the number of individuals distributing anti-Soviet anonymous documents containing terrorist threats directed at party leaders and the Soviet government was reduced almost twofold (41.4%) (48 instances in 1975 versus 82 in 1974).

In the reported year, the number of cases involving the preparation and distribution of anonymous documents within the ranks of the Soviet Anny and Navy declined significantly. In addition, there was a similar reduction in such instances among individuals interned at corrective labor camps.

Along with that, some increase in the amount of letters containing threats of physical violence directed at local Soviet party assets and officials was noticed. There was an especially large number of such displays in Moldova (48% of all anonymous documents distributed in the Republic contained such threats), and also in Ukraine.

As in the past years, in 1975 the general volume of anonymous anti-Soviet documents prepared with the use of copying technology (typographic print, photocopiers, templates, etc.) continues to grow. Such cases were observed in Moscow, Leningrad, Riga, Sverdlovsk and several other major industrial and administrative centers.

In the pamphlets and other anonymous documents addressed to local party and government organs, public organizations, newspapers and magazines, the slanderous and anti-Soviet fabrications closely coincided with a series of negative incidents taking place both in our country and abroad. A few of the documents contained demands to lower prices on food and industrial products, to raise salaries and pensions, etc.

Seeking to give their hostile activity an organized character and create an appearance of "massiveness," groups of criminals, as before, adorned their pamphlets and letters with the names of apparently illegally existing "parties," "committees," "unions," "groups," etc. (Party of Fairness of the Soviet People, Russian National-Democratic Party, Democratic People's Party, Underground Committee of Workers and Peasants, Union of Free Youth, Organization of Servicemen, Group of Young Members of the Communist Party of the Soviet Union, and so on).

The measures taken by the national security agencies in 1975 uncovered the identities of 1,277 authors, who distributed 6,602 anti-Soviet, politically harmful and slanderous documents (3,210 pamphlets, 3,045 letters, 347 petitions). Among those detained were 37 authors, who prepared hostile documents with terrorist threats directed at the leaders of the Communist Party of the Soviet Union and the Soviet government. An additional 126 made threats of physical violence addressed at representatives of local party and Soviet assets and officials.

In carrying out the operative-investigative projects in 1975, the KGB uncovered and prevented criminal activity of 53 hostile nationalistic and anti-social groups with 182 participants (in 1974 there were 74 established groups with 222 participants), primarily consisting of youth under the age of 30. The largest number of groups was exposed in Ukraine (18 of the 51 groups).

The following socio-economic characteristics were typical of the exposed authors: unskilled workers (336 - 26.3%), government employees including engineering-technical workers (244 - 19.1%), collective farmers (34 - 2.6%), college students (63 - 4.9%),

high school and trade school students (219 - 17.1%), servicemen (20 - 1.5%), pensioners

(197 - 15.4%), and unemployed individuals and prisoners (164 - 12.8%).

Out of the number of exposed authors, 143 (11.1%) had in the past been convicted of especially dangerous crimes against the state.

The uncovered anonymous authors had the following education: 534 - primary, 531 secondary and 212 higher [education].

It was discovered that 119 [of them] were candidates and members of the Communist Party of the Soviet Union and 168 members of the Komsomol.

For example, among the exposed authors of anonymous documents, the KGB discovered V .V. Brede, who was born in 1919, an ethnic Russian, a member of the Communist Party of the USSR, has a higher education, and a Captain of the 1st rank, a senior instructor at the V.I. Lenin Military-Technical Academy, an assistant professor and doctoral candidate of military history. In 1974-75, in the name of the workers, he sent an anonymous letter from Moscow to the Central Committee of the Communist Party of the USSR, the Presidium of the Supreme Soviet of the USSR and the magazine Communist of the Armed Forces of the USSR. In that letter, he slandered Soviet life, demanded to distribute arms to Soviet officers and leveled insults and terrorist threats against leaders of the Communist Party of the Soviet Union and the Soviet government.

By order of the Chief of the Main Political Department of the Soviet Army and Navy, the political organs of the Academy concluded that the documents' author was Brede. For anti-party activities he was expelled from the Communist Party of the Soviet Union and dismissed from the ranks of the Soviet Army.

An analysis of the reasons and motives for the preparation and distribution of anonymous anti-Soviet documents shows that 332 people, or 25.9%, went down the criminal path due to political immaturity and delusion, 164 (12.8%) due to mercenary and other selfish goals, 112 (8.7%) out of thuggish and other amoral persuasions, 36 (2.8%) because of material and other difficulties, 109 (8.5%) under the influence of anti-Soviet foreign radio broadcasts and other forms of ideological diversion and 162-due to mental illness (12.6%).

In addition, it was revealed that 59 people, or 4.6%, prepared anonymous anti-Soviet documents in connection with their hostile convictions and 33 (2.5%) on nationalistic grounds.

After establishing the goals and motives of the anonymously produced hostile works, and also taking into account the extent of their social danger, 715 people were subjected to prophylactics, 135 of whom were taken for further operative inspection and investigative work, and additional 76 (95 in 1974) were charged with criminal offenses.

The organs of the KGB, in addition to stepping up the search for the anonymous authors, also examined the causes and conditions under which individuals prepared and distributed anti-Soviet documents, systematically informed party organs of this activity, and undertook the necessary preventive measures using mass media (print, radio, film, television etc.) in order to expose criminal plots of the dissidents and create around them a situation of intolerance and public condemnation.

At the present time, the organs of the KGB are searching for authors who distributed around 10,000 pamphlets, which mainly contained slander of the communist party of the Soviet Union, the governmental and social system of the USSR, the national pol icy of the party and incitements to violence against communists in major cities. The pamphlets also condemned party loyalty and called for organization of strikes, protests and other anti-social activities.

□□□As of January 1, 1976, the state security organs have issued warrants for the arrest of 964 individuals, who in 1975 distributed in excess of 14,000 anti-Soviet anonymous documents. □□

In 1976, the KGB and its subordinate organs have taken measures for the longterm increase in the effectiveness of investigations of the authors of anonymous antiSoviet documents.

Chairman of the KGB [Signature] Yuri Andropov